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 مستخلص
السلطان المملوكي الأشرف سيف الدين برسباي سيرته "يتناول موضوع الرسالة دراسة 

، فالبحث يهدف إلى القاء الضوء على جزء من تاريخ (م8485-8422/ هـ548-528)وأعماله 
دولة المماليك الثانية؛ وهي فترة حكم السلطان برسباي والتعريف بسيرته، وسياسته الداخلية 

وقد اتبع الباحث في الدراسة منهج البحث التاريخي العلمي، القائم على جمع المادة . والخارجية
كتب التاريخ العام، وكتب الرحلات والتراجم، والمراجع لعلمية من المصادر المتعددة مثل ا

والرسائل العلمية والدوريات ومن ثم تحليلها بطريقة علمية في محاولة لاستخلاص النتائج، وذلك 
ومن نتائج الدراسة أن السلطان برسباي عُدّ من . بهدف الوصول إلى تحقيق أهداف الدراسة

الاستقرار الأمني الداخلي وعدم وجود  ؛منها ة إيجابياتبعد سياستهالسلاطين الأقوياء وتميّزت 
ووجد أهل الذمة حريةً كاملةً . صراعات داخلية مع الأمراء واستطاع حسم أي ثورة أو تمرد ضده

ومن سلبيات سياسته . هادات في بداية حكمهفي دولته ولم يواجهوا سوى القليل من الاضط
التي من بينها الرشوة، وما يقدّمه نواب السلطنة من بروز بعض صور الفساد في دولته و  الداخلية

أموال من أجل البقاء في السلطة علاوةً ما يدفعه السلطان برسباي للنواب وغيرهم من رجال دولته 
حتى يكسبهم إلى جانبه، واتخذ سياسة الاحتكار في الجانب التجاري والاقتصادي وذلك لأول مرة 

واحتكر . على بعض الموانئ واهتم بأخرى مثل ميناء جدةوقضى  ،في تاريخ الدولة المملوكية
على اقتصاد دولته، وقضى على تجارة  من أثرالعديد من السلع المهمة مما كان لهذه السياسة 

وأعطى فرصة  ،الكارم المهمة لاقتصاد مصر آنذاك مما انعكس سلبياً على اقتصاد مصر
ولت تجارة الهند والصين بعيداً عن البحر للبرتغاليين لاكتشاف طريق رأس الرجاء الصالح فتح

ولم يستطع برسباي مكافحة الأوبئة التي حدثت في عهده، ولم يتخذ أي إجراء تجاه . الأحمر
الشغب الذي كان يقوم به المماليك الجلبان في مصر، علاوةً على أنه لم يكافح الفساد الذي 

ت جيدة مع بعض الدول الآسيوية، وفي مجال السياسة الخارجية أنشاء علاقا. حدث في دولته
والأوربية والأفريقية وكانت تلك العلاقات قد تميّزت بالشدّ والجذب، واستطاع أن يوقف القرصنة 
الأوربية تجاه مصر، وذلك عن طريق فتح قبرص من خلال ثلاث حملات وكان هذا العمل من 

عظيمة بقيت إلى اليوم منها  كما كان له أعمال معمارية. أهم أعماله التي يذكرها له التاريخ
علاوةً على أعماله الأخرى في الحرمين الشريفين والقدس . منشآت دينية، وتجارية، وتعليمية

 .وحلب
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Abstract 

This thesis is dealing with study of "the Mamluk Sultan Al-Ashraf Sayf Al-

Din Barsbay his biography and his accomplishments (825-841 A.H / 1422-1438 A.D). 

The research aim at shedding light on a part of the history of the Second Mamluks 

State; a period during the  epoch reign of Sultan Barsbay and to introduce his 

biography, and his interior and foreign policies. The researcher pursued the scientific 

and historical research methodology that consists of taking out the scientific material 

from different sources e.g general history books, biographies references, the scientific 

studies and periodicals. The next step is then to analyze-in a scientific way; the 

scientific material in an attempt to extract the results. The most important results of 

the study are; the Sultan Barsbay is the great Sultan like other Mamluk Sultans, his 

policies are characterized by several advantage which are; best internal security, 

stability, lack of internal conflicts with the princes and was able to face revolutions 

and rebellions against him, and the scripturaries had complete freedom in Egypt and 

face a little persecutions at the beginning of his reign. And the advantages of his 

interior policy there are some forms of corruption in the state like bribery, provided 

deputies money in order to stay long in their jobs as well as the amount paid by the 

Sultan Barsbay to deputies and other men in order to agreed with him. and took the 

monopoly policy in the economic and commercial sectors at the first time in the 

history of the Mamluk state, and put an end to some ports like Izaab port and take care 

of ones, such as the port of Jeddah. And monopolized many important goods and this 

policy affects the state economy, and put an end to the Karim trade which is important 

to the economy of Egypt at that time, and gave a chance for the Portugal to discover 

the Cape Town and turned the India and China trade away from the Red Sea. And 

Barsbay failed to fight against epidemics that have occurred in Egypt during his state 

period, and did not take any action against the riots done by Sultan Mamluks in 

Egypt, as well as he did not fight corruption that has occurred in the state. In the area 

of foreign policy, he established a good relationship with some Asian, European, 

African, countries and those relations have been marked by traction and attraction, 

and he was able to stop the European piracy against Egypt, through conquering 

Cyprus Island through three campaigns and this was the most important work, which 

reminds him of history. Also had a great architectural works remained until now, 

including religious, commercial, educational. In addition to all his works he had some 

works in the Two Holy Mosques, Jerusalem and Aleppo. 


